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شرکت عمران شهرهاي جديد اعلام کرد:

آغاز ساخت 115هزار واحد 
مسکن ملي

از سهم 200 هزار واحدي ساخت مسکن 
ملي در شهرهاي جديد تاکنون عمليات ساخت 

115 هزار واحد مسکن ملي آغاز شده است.
جلسه هم انديشي مديران عامل شهرهاي 
معاون  طاهرخاني،  حبيب اله  حضور  با  جديد 
شرکت  مديرعامل  و  شهرسازي  و  راه  وزير 
آخرين  و  برگزار  جديد  شهرهاي  عمران 
وضعيت طرح اقدام ملي مسکن در اين شهرها 
بررسي شد.شهرهاي جديد در مجموع موظف 
به ساخت 200 هزار واحد مسکوني در قالب 
تاکنون  که  هستند  مسکن  ملي  اقدام  طرح 
عمليات اجرايي 15 هزار و 342 واحد به صورت 
قالب  در  واحد   418 و  هزار   38 مشارکتي، 
روش  به  واحد   209 و  هزار   34 تفاهم نامه، 
ثبت نام متقاضيان و 27 هزار و 319 واحد در 
قالب واگذاري با تعهد ساخت، آغاز شده و يا 
آمار  طبق  است.همچنين،  شروع  آستانه  در 
اعلام شده از پروژه هاي مربوط به طرح اقدام 
شهر  به  شهر  و  جزئي  به صورت  مسکن  ملي 
تاکنون عمليات اجرايي يک هزار و 850 واحد 
در شهر جديد انديشه، هفت هزار و 141 واحد 
در شهر جديد پرند، سه هزار و 389 واحد در 
شهر جديد پرديس، هشت هزار و 478 واحد در 
شهر جديد هشتگرد، 13 هزار و 471 واحد در 
شهر جديد فولادشهر آغاز شده است.همچنين 
ساخت چهار هزار و 238 واحد در شهر جديد 
بهارستان، دو هزار و 700 واحد در شهر جديد 
گلبهار، 500 واحد در شهر جديد بينالود، سه 
هزار و 946 واحد در شهر جديد صدرا، دو هزار 
واحد در شهر جديد سهند، يک هزار  و 547 
واحد در شهر جديد اميرکبير، 500 واحد در 
شهر جديد شيرين شهر، يک هزار واحد در شهر 
جديد رامين و سه هزار واحد در شهر جديد 
هستند. شروع  آماده  يا  و  شده  آغاز  ايوانکي 
بررسي مفاد تفاهمنامه ها و نحوه انعقاد قرارداد 
متقاضيان،  ثبت نام  وضعيت  آخرين  پروژه ها، 
بررسي پروژه هاي مربوط به هر يک از شهرهاي 
زمينه  در  جديد  شهرهاي  عملکرد  جديد، 
تفاهم نامه هاي طرح اقدام ملي مسکن و تعيين 
پروژه هاي  عملکرد  پروژه ها،  اجرايي  سازوکار 
نيز  و  آتي  سياست هاي  تبيين  و  مشارکتي 
عملکرد پروژه هاي واگذاري با تعهد ساخت، از 

ديگر موارد مطرح شده در اين جلسه بود.

سخنگوي گمرک خبر داد

صادرات 35 ميليون دلاري 
پوشاک ايراني به 29 کشور 

جهان
ايران در 5 ماهه ابتدايي امسال اقدام به 
صادرات بيش از 4 هزارو 527 تن انواع پوشاک 
به ارزش 35 ميليون و 190 هزار دلاربه 29 
کشور جهان کرده است.  سيد روح الله لطيفي 
با تشريح تجارت پوشاک کشورمان گفت: ايران 
در 5 ماهه ابتدايي امسال جاري بالغ بر 4 هزار 
و 527 تن انواع پوشاک به ارزش 35 ميليون 
و 190 هزار و 52 دلار به بيش از 29 کشور 
جهان صادر کرده است. اين در حالي است که 
کشورهاي مقصد پوشاک ايران در سال گذشته 
صرفاً 4 کشور افغانستان، روسيه، عراق و يمن 
حال  در  افزود:  گمرک  است.سخنگوي  بوده 
به کشورهاي  توليد کشورمان  پوشاک  حاضر 
آذربايجان،  ارمنستان،  استراليا،  کويت،  عراق، 
پاکستان،  افغانستان،  روسيه،  ازبکستان، 
ژاپن،  کره،  آلمان،  قرقيزستان،  ترکمنستان، 
امارات، انگلستان، ونزوئلا، ساحل عاج، ايتاليا، 
سوئيس،  نيجريه،  عمان،  قطر،  کانادا،  ترکيه، 
پاکستان، گرجستان، اسپانيا و دانمارک صادر 
شده است.دبير شوراي اطلاع رساني گمرک در 
خصوص ميزان واردات پوشاک نيز خاطر نشان 
ممنوع  پوشاک  تجاري  واردات  اگرچه  کرد: 
است وليکن ميزان واردات پوشاک در اين مدت 
زمان مشخص کمتر از دو و نيم تن و به ارزش 
514 هزار و 441 دلار بوده که غالباً به صورت 

مسافري و يا پستي بوده است.

ثبت رکورد جديد توليد 
روزانه 593 تن آند مس در 

خاتون آباد
دکتر »اردشير سعدمحمدي« با بيان اين که 
در سال جهش توليد و در راستاي تحقق منويات 
مقام معظم رهبري مبني بر رونق و جهش توليد، 
رکورد جديدي در توليد ثبت شد، گفت: با تلاش 
خاتون آباد  ذوب  کارخانه  سخت کوش  پرسنل 
در روز 24 شهريور رکورد قبلي توليد آند مس 
شکسته شد.به گزارش مس پرس؛ دکتر »اردشير 
سال جهش  در  اين که  بيان  با  سعدمحمدي« 
توليد و در راستاي تحقق منويات مقام معظم 
رکورد  توليد،  و جهش  رونق  بر  مبني  رهبري 
جديدي در توليد ثبت شد، گفت: با تلاش پرسنل 
سخت کوش کارخانه ذوب خاتون آباد در روز 24 
شهريورماه رکورد قبلي توليد آند مس شکسته 
شد و رکورد جديد توليد 593 تن آند در روز ثبت 
شد.مديرعامل شرکت مس ادامه داد: در راستاي 
تحقق اهداف سازمان و مطابق با برنامه پيش 
بيني شده توليد ساليانه و در جهت افزايش بهره 
وري و ظرفيت توليد و در جهت عمل نمودن به 
بيانات مقام معظم رهبري و به ثمر نشستن همت 
مديران و تلاش تمامي پرسنل ساعي امور ذوب 
خاتون آباد با افتخار تناژ توليد 593 تن آند در 
روز انجام پذيرفت.دکتر سعدمحمدي با اشاره به 
اين که اين مهم با عبور از موانع توليد، تلاش همه 
پرسنل خدوم و عملياتي نمودن برنامه ريزي هاي 
تدوين شده صورت پذيرفته است، افزود: با ترکيب 
و يکپارچه سازي بهينه نيروهاي با تجربه و جوان 
توسعه  و  خودباوري  فرهنگ  ترويج  جهت  در 
ظرفيت ها و توانمندسازي هاي داخلي توانستيم 
اين رکورد را ثبت کنيم که نويدبخش روزهايي 
شناسايي  و  توليد  استمرار  جهت  در  روشنتر 

ظرفيت هاي بالقوه در سازمان است.

در آستانه سال تحصيلي؛

کرونا بازار لوازم التحرير را 
کساد کرد

کاهش  به  اشاره  با  صمت  وزير  معاون 
شروع  علي رغم  نوشت افزار  حوزه  در  تقاضا 
سال تحصيلي، گفت: در تلاش هستيم صنعت 
مورد  صنايع  ساير  همچون  هم  نوشت افزار 

حمايت دولت قرار گيرد.
مهدي صادقي نيارکي در نشست بررسي 
مهمترين چالش هاي صنعت نوشت افزار و لوازم 
التحرير با اشاره به شيوع ويروس کرونا و تأثير 
افزار،  نوشت  تقاضاي  کاهش  بر  بيماري  اين 
اظهار داشت: صنايع متعددي به دليل کاهش 
متقاضي و محدوديت هاي فضاي کسب و کار 
تمهيداتي  و  رو شدند  روبه  مالي  با مشکلات 
براي آسيب هاي اقتصادي-صنعتي ناشي از اين 

بيماري در نظر گرفته شد.
معاون امور صنايع وزارت صمت با اشاره به 
دغدغه توليدکنندگان و توزيع کنندگان صنعت 
نوشت افزار، تصريح کرد: صنعت نوشت افزار نيز 
به رغم آغاز سال تحصيلي با کاهش متقاضي 
کاهش  براي  است  ضروري  و  بوده  رو  روبه 
آسيب هاي اقتصادي به اين صنعت تدابيري در 

نظر گرفته شود.
در  صنعت  اين  افزود:  نيارکي  صادقي 
شرايط کنوني با تکيه بر توسعه ساخت داخل 
خارجي  مشابه  محصولات  ورود  ممنوعيت  و 
اقدامات خوبي را انجام داده است و خوشبختانه 

بازار با کمبود لوازم التحرير روبه رو نيست.
معاون امور صنايع وزارت صمت ادامه داد: 
در حال حاضر تسهيلاتي براي صنايع آسيب 
ديده از شيوع بيماري کرونا در نظر گرفته شده 
است و در تلاش هستيم تا صنعت نوشت افزار 
نيز از حمايت هاي دولت براي بهبود وضعيت 

توليد و توانمندسازي بهره مند شود.
در ادامه اين نشست نمايندگاني از تشکل 
تخصصي صنعت نوشت افزار با طرح مشکلات 
عدم  از  اين صنعت  روي  پيش  چالش هاي  و 
استقبال دانش آموزان و دانشجويان در شرايط 
کنوني اظهار نارضايتي کرده و خواستار اتخاذ 
تدابيري براي جبران زيان هاي اقتصادي ناشي 

از کاهش تقاضا در شرايط کنوني شدند.
مورد  اوليه  مواد  ترخيص  در  تسريع 
بانک مرکزي براي  از گمرک و همکاري  نياز 
تخصيص ارز مورد نياز اين صنعت نيز از جمله 
آن  به  نشست  اين  در  که  بود  دغدغه هايي 
پرداخته شد و تصميماتي براي بهبود وضعيت 

اين صنعت اتخاذ شد.

کارگروه تنظيم بازار مجوز افزايش قيمت داد؛

 گراني دوباره مرغ و لبنيات 
در راه است؟

درحالي که زمان زيادي از افزايش قيمت 
مرغ و شيرخام و لبنيات نمي گذرد بر اساس 
تصميم کارگروه تنظيم بازار، قيمت جديد مرغ 
افزايش قيمت کنجاله  به  با توجه  و شيرخام 

سويا دوباره تعيين و ابلاغ مي شود.
کنجاله سويا  قيمت  افزايش  به  توجه  با 
جلسه  در  تومان   به 2650  تومان  از 2415 
که  شد  گيري  تصميم  بازار  تنظيم  کارگروه 
تخم  جديد  قيمت  کشاورزي  جهاد  وزارت 
مرغ، مرغ و شيرخام و ... را پيشنهاد و سازمان 
حمايت مصرف کنندگان و توليد گنندگان نرخ 
آنها را محاسبه کرده تا تصميم گيري و ابلاغ 

شود.
افزايش  از  بعد  اين گزارش همواره  بنابر 
انواع  قيمت  کمي  فاصله  به  شيرخام  قيمت 
قيمت مصوب  بايد.   مي  افزايش  نيز  لبنيات 
لبنيات نيز در سال جاري يک مرتبه به صورت 
قيمت  افزايش  با  بود؛  يافته  افزايش  رسمي 
رسمي کنجاله زمينه براي افزايش دوباره قيمت 
شيرخام و به طبع آن لبنيات در سال جاري 

فراهم شد.

افزايش 35.9 درصدي 
پرواربندي گوسفند در 

دامداري ها
راس  ميليون   3.9 امسال  تابستان  در 
گوسفند و بره و 1.2 ميليون راس بز و بزغاله 
توسط دامداري ها پروار شده که نسبت به فصل 
قبل 35.9 و 23.6 درصد افزايش يافته است.  

افزايش توليد دام سبک )گوسفند، بره، بز 
و بزغاله( و پروار کردن آن از اين جهت اهميت 
دارد که منجر به ايجاد تعادل در قيمت گوشت 

قرمز خواهد شد.
مرکز آمار به تازگي در طرح آمارگيري، 
وضعيت تعداد و توليد دام سبک در تابستان 
تعداد  مي دهد  نشان  که  کرد  اعلام  را  امسال 
بزغاله« موجود در  و  بره« و »بز  و  »گوسفند 
دامداري هاي کشــور در شهريور ماه به ترتيب 

43 و 15.3 ميليون رأس بوده است.
و  گوسفند  تعداد  گزارش  اين  براساس 
افزايش  بره موجود در دامداري ها 0.3 درصد 
و تعداد بز و بزغاله هفت درصد کاهش داشته 

است.
طبق يافته هاي ديگر اين طرح آمارگيري، 
تعداد يک ميليون و 400 هزار رأس بره و 453 
هزار رأس بزغاله در فصل تابستان امسال در 
بهره برداري هاي پرورش دهنده دام سبک کشور 

متولد شده است.  
تابستان  در  شده  متولد  بره هاي  تعداد 
درصد  سال، 71.2  همان  بهار  به  نسبت   98
و بزغاله  82 درصد کاهش يافته است. البته 
با توجه با فصلي بودن زايش دام هاي سبک، 
کاهش چشمگير زايش دام هاي سبک در فصل 

تابستان، امري طبيعي است.
در تابستان سال جاري، تعداد سه ميليون 
و 900 هزار رأس گوسفند و بره و يک ميليون و 
200 هزار رأس بز و بزغاله توسط دامداري هاي 
به فصل قبل به  کشور پروار شده که نسبت 
 ترتيب 35.9 و 23.6 درصد افزايش يافته است.

در بهار 98 نيز 46 هزار و 400 تن شير 
گوسفند و 40 هزار تن شير بز توليد شده است.  

اخبار اخبار

بهروز محبي، عضو کميسيون برنامه و بودجه مجلس خبر داد: بر 
اساس بررسي ها 60ميليون ايراني ذيل طرح حمايت معيشتي مجلس 
براي تامين اقلام اساسي با کارت الکترونيکي ويژه کالا قرار خواهند 
گرفت و منابع مورد نياز اين طرح نيز با استفاده از ظرفيت هاي دروني 

بودجه با تغيير اولويت هاي بودجه اي تامين خواهد شد.
بهروز محبي با اشاره به رويکرد کلي مجلس در خصوص طراحي، 
تدوين و تصويب اين طرح، گفت: در مرحله اول بناي کميسيون بر اين 
تا پايان اسفندماه حداقل سه نوبت اين کارت براي  است که حداقل 
شهروندان شارژ شود تا اين اقشار بتوانند بخشي از کالاهاي مصرفي خود 
را از اين طريق تامين کنند. مباحثي گوناگوني در خصوص راهکارهاي 
اجرايي طرح، چگونگي تامين منابع مورد نياز و تبعاتي که ممکن است 
اين تصميم در اتمسفر اقتصادي و فضاي کلي بازارها داشته باشد، مطرح 
و بحث و تبادل نظر در خصوص آنها صورت گرفت. در نهايت کميسيون 
از  استفاده  با  تا  رسيد  طرح  اجراي  براي  مشخص  مکانيسم  يک  به 
الگوهاي کاملا اقتصادي به گونه اي عمل شود که ضمن حمايت از اقشار 

کمتربرخودار، تبعات اقتصادي منفي نيز ايجاد نشود.
مباحث  گفت:   ادامه  در  مجلس  در  سبزوار  مردم  نماينده 
از  شد،  مطرح  کميسيون  در  تصميم  اين  خصوص  در  گسترده اي 
جمله اينکه جامعه هدف اين طرح کدام دهک هاي جامعه را شامل 
مي شود؟ آيا بايد پول نقد در اختيار خانواده ها قرار بگيرد يا اينکه 
سطوحي از منابع اعتباري را از طريق شارژ کارتهاي الکترونيکي در 
اختيار افراد قرار دهيم؟ کدام کالاها بايد به عنوان اولويت مورد نياز 
در اختيار مردم قرار بگيرند؟ و ساير ابهاماتي که در اين زمينه مطرح 
مي شود. بر اساس دورنماي ترسيم شده توسط اعضاي کميسيون 
کارت  دريافت  مشمول  ايراني  60ميليون  رسد،حداقل  مي  نظر  به 

اعتباري براي تامين اقلام اساسي خواهند شد.
طرح ويژه مسکن نيازمند بررسي بيشتر است

تاکيد  ضمن  مجلس  بودجه  و  برنامه  کميسيون  عضو  اين 
خاطرنشان  اقتصادي  فرسوده  ساختارهاي  اصلاح  ضرورت  بر 

و  اقتصادي  هاي  سازي  تصميم  روند  در  کليدي  کرد:مشکلات 
بحث بودجه وجود دارد، از جمله اينکه دولت هنوز به بيش از 80 
ميليون ايراني يارانه نقدي پرداخت مي کند. اين حجم از يارانه بدون 
است. در حالي  واقعي  نيازمند  اجحاف در حق خانواده هاي  ترديد 
که کارشناسان منتقد اين وضعيت هستند و اسناد بالادستي نشان 
اين شرايط ظرفيت يک  بودجه کشور در  اساسا ديگر  مي دهند که 
چنين پرداخت هايي را ندارد. متاسفانه به نظر ميرسد دولت اراده اي 
براي پايش اين جمعيت 80 ميليوني يارانه بگير را ندارد،در حالي که 
بر اساس نص صريح قانون، دولت بايد در برهه هاي مختلف اين پايش 
اطلاعاتي را در جمعيت يارانه بگيران انجام مي داد تا افراد غيرنيازمند 

از اين ظرفيت استفاده نکنند.
بهروز محبي در پاسخ به اين پرسش که مجلس با استفاده از 
از  يکي  دارد، گفت:  را  اين طرح  اجراي  قصد  اي  بودجه  منابع  چه 
مهمترين معادلات در بررسي اين طرح، نحوه تامين منابع مورد نياز 
بود به گونه اي که اين منابع نه نقدينگي را افزايش دهد و نه پايه 
پولي را دچار تکانه کند. چرا که تحميل کردن هزينه هاي اضافي در 
بودجه مشکلات خاص خود را دارد، ضمن اينکه شوراي نگهبان نيز با 
آن مخالفت خواهد کرد. بنابراين نمايندگان تلاش کردند تا مکانيسم 
اجرايي کردن اين طرح را با استفاده از ظرفيت هاي دروني بودجه و 

با تغيير اولويت هاي بودجه اي برنامه ريزي کنند.
اين طرح  تداوم  در خصوص  در مجلس  مردم سبزوار  نماينده 
در بودجه سال 1400 افزود: اين فرآيند براي بودجه سال1400 با 
دامنه وسيع تر و دفعات بيشتري دنبال خواهد شد و کارت هاي مردم 
در دفعات افزونتري شارژ مي شود. کميسيون برنامه و بودجه براي  
اصلاح ساختار بودجه سال آينده با 2رويکرد کلي که نخست حذف 
يارانه ها براي اقشار توانمند و ديگري هم بحث هاي مرتبط با پر کردن 
حفره هاي مالياتي است، برنامه هاي اصلاحي خود را دنبال مي کند. 
حفره هاي  از  گذشته  هاي  دهه  طي  که  کساني  روشنتر  عبارت  به 
مالياتي  هنگفت،  سودهاي  رغم  علي  و  کرده اند  استفاده  قانوني 
را  آنها  گريبان  قانون  اين پس  از  که  بدانند  بايد  نکرده اند  پرداخت 
خواهد گرفت. به نظرم رسانه ها نيز بايد فضاي فرهنگي را بگونه اي 
اصلاحگرايانه  رويکردهاي  اين  از  عمومي  افکار  که  کنند  مديريت 

اقتصادي آگاه شوند و به نوعي در ايجاد آن مشارکت کنند.
محبي در بخش ديگري از اين گفتگو و در پاسخ به اين پرسش 
که آيا به نظر شما طرحي که مجلس براي در خصوص مسکن دنبال 
متاسفانه  مي رسد،گفت:  شده  تعيين  پيش  از  اهداف  به  کند  مي 
تجربياتي که از طرح هاي مرتبط با مسکن در حافظه جمعي مردم 
باقي مانده در کل تجربيات خوش آيندي نيست. بايد از اين تجربه ها 
درس بگيريم و اشتباهات گذشته را تکرار نکنيم. بسياري از همکاران 
ساخت  و  توليد  جهش  طرح  که  کردند  انتقاد  هم  مجلس  در  من 
ارائه شود  از دوفوريتي خارج و به صورت يک فوريت  بايد  مسکن  
تاثيرگذارتري گرفته شود.در درون  تا در فرصت مناسب تصميمات 
مجلس هم اين نظر وجود دارد که بررسي بيشتري نياز است. فکر 
دلسوزان  کارشناسي  نظرات  و  انتقادات  از  هم  نهايت  در  کنم  مي 
شود.  گرفته  مردم  نفع  به  تصميم  بهترين  تا  شد  خواهد  استفاده 
مجلس بايد حواسش را جمع کند،درست است فضاي کشور فضاي 
جنگ اقتصادي است، اما نبايد دست به تصميماتي بزنيم که تبعاتش 

براي اقتصاد کشور و معيشت مردم منفي باشد.

يکي از مهمترين دلايلي که توليدکنندگان ماليات بر ارزش افزوده 
را يکي از بزرگ ترين مشکلات توليد مي دانند، بلوکه شدن بخش قابل 
توجهي از سرمايه در گردش توليدکنندگان به صورت اعتبار نزد سازمان 

امور مالياتي است.
ماليات هاي درآمدي يکي از اصلي ترين منابع درآمدزايي دولت ها 
هستند. اکثر کشورهاي دنيا براي رفع نيازهاي دولت ها به اخذ ماليات 
روي مي آورند. يکي از مهم ترين ماليات هاي درآمدي در ايران ماليات بر 

ارزش افزوده است.
ماليات بر ارزش افزوده نوعي ماليات بر مصرف چند مرحله  اي 
است که در مراحل مختلف زنجيره واردات، توليد و توزيع بر اساس 
درصدي از ارزش کالاهاي فروخته شده يا خدمات ارائه شده در هر 
مرحله اخذ مي گردد، البته ماليات پرداختي در هر مرحله از زنجيره 
واردات-توليد-توزيع به عنصر مرحله بعدي زنجيره انتقال مي يابد تا 
در نهايت توسط مصرف کننده نهايي پرداخت گردد؛ عملا هدف اين 
ماليات اخذ ماليات از خريدار نهايي است. اين ماليات در کشورهاي 
مختلف براي محصولات مختلف داراي نرخ هاي شناور و متنوع است 
اما در ايران نرخ اين ماليات 9 درصد به صورت ثابت است. اين پايه 
و  فرانسه  مانند  غربي  اروپاي  کشورهاي  در  قبل  سال ها  از  مالياتي 
آلمان مورد استفاده قرار مي گرفت تا اينکه در اواخر دهه 70 ميلادي 

در اکثر کشورهاي توسعه يافته اجرايي شد.
از ديدگاه سازمان امور مالياتي، مهم ترين کارکردهاي ماليات بر 
ارزش افزوده عبارتند از: تامين درآمد پايدار براي دولت، شفاف سازي 
بر  مالياتي  فشار  کاهش  و  زيرزميني  اقتصاد  از  جلوگيري  و  مبادلات 

فعاليت هاي مولد.
با اين وجود، ماليات بر ارزش افزوده يکي از اصلي ترين موانع توليد 
از ديدگاه توليدکنندگان است. اين موضوع نشان مي دهد که ماليات بر 
ارزش افزوده که از بهترين پايه هاي مالياتي محسوب مي شود، بسيار 

پرايراد اجرايي شده است.

ماليات بر ارزش افزوده چه مشکلاتي براي توليدکنندگان 
ايجاد مي کند؟

يکي از مهمترين دلايلي که توليدکنندگان ماليات بر ارزش افزوده 
را يکي از بزرگ ترين مشکلات توليد مي دانند، بلوکه شدن بخش قابل 
توجهي از سرمايه در گردش توليدکنندگان به صورت اعتبار نزد سازمان 
امور مالياتي است.حميد بهزادي بخش کارشناس اقتصادي درباره اين 
موضوع گفت: »يکي از اصلي ترين دلايل اخذ ماليات بر ارزش افزوده، 
با  توليدي ها  اکثر  اين وجود  با  شفافيت جريان کالا و خدمات است، 
اخذ مجوز، زير ذره بين سازمان مالياتي مي ايند پس جريان کالا تقريبا 
مشخص است؛ اما خريداران محصول و فروشندگان مواد اوليه به اين 
شرکت ها غيرشفاف هستند و عملا با اخذ ماليات بر ارزش افزوده و امکان 
بدون فاکتور خريدن محصولات، حلقه هاي پسين و پيشين توليدي ها از 
پرداخت ماليات بر ارزش افزوده سر باز مي زنند و معمولا تنها توليدکننده 

است که ماليات را مي پردازد.«
در  سرمايه  شدن  بلوکه  درباره  اقتصادي  کارشناس  اين 
مالياتي  امور  سازمان  نزد  اعتبار  صورت  به  توليدي ها  گردش 
است  مقررشده  افزوده  ارزش  بر  ماليات  قانون  »در  داشت:  اظهار 
اعتبارات  باشند،  شفاف  کاملًا  صورت حساب ها  درصورتي که 
نيست.  اين طور  درواقع  اما  برمي گردد  توليدکنندگان  به  مالياتي 
اينکه  اول  مي شود.  داده  برگشت  طريق  دو  به  مالياتي  اعتبارات 
و  شود  تسويه  بعدي  فصل  ارزش افزوده  ماليات  با  اعتبار  همان 
روش  اگر  مؤدي  برگردد.  مؤدي  به  نقدي  به صورت  اينکه  دوم 
انتخاب  را  دوم  روش  اگر  ولي  مي شود  تائيد  کند  انتخاب  را  اول 
کند و طلب پول نقد کند، مميز براي اينکه به هر طريقي ايراد و 
برايش  بر درآمد مشاغل  اشکالي پيدا کند حکم رسيدگي ماليات 
سه  حداقل  توليدکننده  اعتبار  حساب  تسويه  براي  عملا  مي زند. 
ماه هيچ پولي نصيبش نخواهد شد که سبب کاهش بخش مهمي 

از سرمايه در گردش توليد خواهد شد«.

ايجاد رقابت بر سر عدم شفافيت
يکي از مهم ترين مشکلات اخذ ماليات بر ارزش افزوده، هزينه دار 
کردن شفافيت براي بخش مولد اقتصاد است. بعد از اجراي ماليات بر 
ارزش افزوده، خريدار نهايي يا حلقه بعدي براي اينکه اين ماليات را 
نپردازد، به سراغ فروشنده اي مي رود که فاکتور صادر نکند. ماليات بر 
ارزش افزوده، شفافيت را هزينه دار کرده است و با اين نحوه پياده سازي، 
برخلاف هدفش عمل مي کند. عملا تا زماني که مسيرهاي فعاليت بدون 
شفافيت باز است و در صورت شفافيت، بايد ماليات اضافي پرداخت شود، 
فروشندگان براي فروش محصولات بدون فاکتور و بدون شفافيت، رقابت 
خواهند کرد. عملا با توجه به فرآيندهاي ايجاد شده در اخذ ماليات بر 
ارزش افزوده، توليدکنندگان مجبور به فروش بدون فاکتور محصولات 
خود هستند، زيرا خريداران محصول بدون ماليات را مي خواهند و براي 
اينکه محصول به فروش برسد، توليدکنندگان مجبور به عرضه محصول 

بدون ارائه فاکتور است.
در کشورهاي پيشرفته هم اخذ ماليات بر ارزش افزوده اين مشکلات 
را ايجاد کرده است و اين کشورها با شفافيت تراکنش ها و اطلاق يک کد 
اقتصادي مشخص به هر فرد، تا حدودي اين مشکلات را حل کردهاند. 

اما اين راهکار در کشورمان اجرايي نشده است.
ايجاد مشکلاتي مانند عدم توانايي در شناسايي خريدار نهايي و 
هزينه بالاي تجهيزات فني و نيروي انساني بابت کنترل و نظارت در 
کشورهايي مانند آمريکا سبب شده است که اين کشورها تمايل به حذف 

ماليات بر ارزش افزوده داشته باشند.
در مجموع و با توجه به مشکلات فراوان اخذ ماليات بر ارزش افزوده 
که علاوه بر هزينه بالاي تجهيزات فني و نيروي انساني، توليدکننده را 
نيز متحمل هزينه براي دفاتر مالياتي مي کند، ضرورت دارد دولت به 
سمت اصلاح نظام مالياتي و ايجاد نظامات جديد ماليات درآمدي که 
هم هزينه عملياتي کمتري داشته باشد و هم شفافيت را هزينه دار نمي 

کند، حرکت کند.

مجمع عمومي عادي ساليانه سازمان گسترش و نوسازي صنايع 
ايران مربوط به عملکرد سال مالي منتهي به اسفند 1398با، حضور 
نمايندگان وزارتخانه هاي صمت، نيرو، دفاع، اقتصاد و دارايي، تعاون و 
سازمان برنامه و بودجه همچنين نمايندگان سازمان حسابرسي برگزار 
شد. به گزارش ايدرونيوز؛ امير بيات معاون وزير و سرپرست هيئت عامل 
ايدرو با بيان گزارشي از عملکرد سازمان گسترش در سال 98 اظهار 
داشت: ايدرو پيشبرد 23 پروژه سرمايه گذاري با مبلغ براوردي حدود 
300هزار ميليارد ريال و اشتغال زايي نهايي بالغ بر 9500 نفر را در 

دست اجرا دارد.
بيات تحقق پيشرفت 7/87 درصدي طرح توسعه فاز 14 پارس 
جنوبي، نصب و راه اندازي دو سکوي باقيمانده از 4 سکوي فاز 14 پارس 
جنوبي و توليد 2 ميليارد فوت مکعب در روز گاز ترش را از اهم اقدامات 

ايدرو در حوزه صنايع نفت و گاز در سال 98 برشمرد.
ادامه ساخت 15 فروند انواع شناور فلزي متوسط و کوچک، تعمير 
55 فروند انواع شناور به ويژه شناورهاي پهن پيکر، ساخت، بارگيري، 
ساخت و به آب اندازي شناور پشتيبان صيادي از مهمترين دستاورهاي 
سازمان گسترش ونوسازي صنايع ايران در صنعت دريايي در سال 1398 

است.
سرپرست ايدرو در بخش ديگري از اين گزارش برگزاري 3 ميز 

تخصصي براي 98 پروژه با ارزش قراردادي 3 هزار و 384 ميليارد تومان 
و کاهش ارزبري 275 ميليون يورو را از اقدامات مهم ايدرو در حوزه 

صنعت خودرو عنوان کرد.
بيات درباره فعاليت هاي ايدرو در بخش صنايع نوين گفت: تکميل 
و بهره برداري از فازهاي اوليه دو مرکز توليد انواع بيو ايمپلنت هاي 
هاي  استان  در  رباط  و  زردپي  ليگمان،  عروقي،  و  قلبي   ، استخواني 
کرمانشاه و تهران، پيشبرد طرح توليد فيلترهاي تصفيه آب در ايلام و 
بهم رساني بيش از 89 مورد شرکت دانش بنيان و شرکت هاي صنعتي 
متقاضي فناوري با ارزش 7000 ميليارد ريال بخشي از اقدامات صورت 

گرفته در اين حوزه است.
بهره برداري از خط ريسندگي جديد شرکت گسترش صنايع بلوچ و 
همچنين اقدامات مقدماتي براي اجراي فاز دوم طرح بازسازي ونوسازي 
شرکت گسترش صنايع بلوچ مهتمرين اقدام ايدرو در حوزه نوسازي 

صنايع در سال 98 بود.
به گفته معاون وزير صمت توسعه مناطق محروم وکمتر برخوردار 
يکي از ماموريت ايدرو به شمار مي رود که طرح تکميلي مجتمع صنعتي 
اسفراين در خراسان شمالي، توليد بيو اتانول سوختي در استان کرمانشاه 
و همچنين پيگيري پيشبرد اقدامات 6 پروژه توسعه صنعتي از مهمترين 

اقدامات سازمان گسترش در اين حوزه است.

هاي  فرصت  نمايشگاه  نخستين  ايدرو  اينکه  اشاره  با  بيات  امير 
ساخت داخل و رونق توليد را با هدف توسعه و تعميق ساخت داخل در 
سال 98 برگزار کرد گفت: مبادله 202 تفاهم نامه در 6 گروه صنعتي از 

نتايج برگزاري اين نمايشگاه بود.
وي همچنين تعامل پرشتاب تر ايدرو و بخش دانشگاهي و فناور 
کشور در کنار رويکردهاي نوين تامين سرمايه براي پروژه هاي صنعتي 
از محل مشارکت ها و جذب از بخش هاي غير دولتي را به عنوان نکات 

مهم مد نظر ايدرو برشمارد.
در اين نشست همچنين گزارش سازمان حسابرسي کشور به عنوان 
بازرس قانوني حسابرس مستقل قرائت و پاسخ هاي لازم از سوي هيات 

عامل ايدرو مطرح گرديد.
در اين نشست حميد اماني رئيس امور صنعت ، معدن ، بازرگاني 
و ارتباطات سازمان برنامه و بودجه ، محسن بخيتار معاون برنامه ريزي 
و امور اقتصادي وزير نيرو ، غلامحسين رحيمي شعرباف معاون پژوهش 
و فناوري وزير علوم ، امير منصور شهلايي معاون سرمايه انساني وزارت 
دفاع ، گرامي سرپرست دفتر هماهنگي و برنامه ريزي وزارت تعاون و 
امور  وزارت  دولتي  امور شرکتهاي  دفتر  توليدي  گروه  رئيس  نائيجي 
اقتصادي و دارايي به نمايندگي از دستگاه هاي متبوع به عنوان اعضاي 

مجمع ايدرو حضور داشتند.

گواهينامه بين المللي انطباق محصولات فولاد خراسان با الزامات 
اين  شد.  تمديد  دوره  سومين  براي   )GOST( »گوست«  استاندارد 
به  توليدي  محصولات  صدور  قابليت  منطقهاي،  استاندارد  گواهينامه 

بازارهاي هدف در کشورهاي مشترک المنافع را تاييد مي کند.
به گزارش روابط عمومي مجتمع فولاد خراسان، که بزرگترين توليد 
کننده انواع مقاطع سبک فولادهاي ساختماني در شرق کشور است، با 
توجه به کيفيت بالاي محصولات خود و مزيت نزديکي به مرز کشورهاي 

مشترک المنافع،  صادرات محصولات و افزايش سهم خود را در بازار اين 
کشورها برنامه ريزي  و در همين راستا اخذ گواهي انطباق محصولات 

شرکت با الزامات اين استاندارد روسي را پياده سازي کرده است.
در آخرين ارزيابي هاي صورت گرفته توسط مميزان و نمايندگان 
موسسه گوست، براي سومين دوره، انطباق محصولات فولاد خراسان با 
معيارها و الزامات استاندارد مذکور تاييد و گواهينامه صدور محصولات 
به کشورهاي آسياي ميانه و روسيه براي يک دوره سه ساله ديگر )سال 

هاي 2020-2023 ميلادي( به نام اين مجتمع صادر شد. 
به گزارش روابط عمومي، داشتن اين گواهينامه استاندارد، علاوه 
بر الزامي بودن براي محصولات خود کشورهاي مشترک المنافع، يک 

ضرورت براي صادرات کالا به آن کشورها به شمار مي رود. 
گواهينامه»GOST« به عنوان يک استاندارد منطقه اي، شاخص 
کيفيت محصول، انطباق محصول با استانداردها و يا مشخصات سفارش 

داده شده و انطباق محصول با الزامات ايمني را تاييد مي کند.

عضو کميسيون برنامه و بودجه خبر داد؛

60ميليونايرانيکارتاعتباريتاميناقلاماساسيدريافتميکنند

يک کارشناس اقتصادي مطرح کرد:

دردسرهاي ماليات بر ارزش افزوده براي توليدکنندگان

مجمع عمومي عادي سال 98 ايدرو برگزار شد

گواهينامه فولاد خراسان براي صدور محصول به کشورهاي مشترک المنافع تمديد شد

بر اساس تصويب 
ستاد اقتصادي 
دولت؛

7ميليون 
تن کالاي 
رسوبي 
بدون 
انتقال ارز 
ترخيص 
مي شود

ترخيص  قفل  گشايش  براي  جدي  تلاش هاي  اخيراً 
چندين ميليون تن کالاي رسوبي در بنادر و گمرکات صورت 
گرفته است، بر اين اساس با تأييد نهايي دولت امکان ترخيص 

اين اقلام با روش بدون انتقال ارز ممکن خواهد شد.
بر اساس اعلام مسئولان گمرک ايران، تا اواخر شهريورماه 
حدود هشت ميليون تن کالا در بنادر وجود داشته است که 
نزديک به يک ميليون تن آن را کالاي کانتينري و حدود هفت 
ميليون تن ديگر را کالاي غيرکانتينري تشکيل مي دهد که 
3.5 ميليون تن آن کالاي اساسي است، بر اين مبنا از  حدود 
3.5 ميليون تن کالاي اساسي در بنادر  با تسهيلات در نظر 
گرفته شده حدود 2.7 ميليون تن از آنها شامل پنج قلم کالايي 

امکان ترخيص فوري دارند.
گفتني است، يکي از مشکلات اصلي  در مسير ترخيص 
کالاهاي مذکور به فرايند پيچيده ثبت سفارش، تخصيص ارز، 
و...  آماري  اخذ کد رهگيري، ثبت  بانکي  از مسير  ارز  تأمين 
بازمي گردد، بر همين مبنا بسياري از صاحبان کالا حاضرند از 

روش بدون انتقال ارز کالاي خود را از گمرکات ترخيص کنند.
امکان  بر  دولت  اقتصادي  ستاد  مصوبه  اساس  بر  اخيراً 
ترخيص اقلام دپوشده در گمرکات و بنادر کشور از طريق روش 

بدون انتقال ارز يا ارز اشخاص تأکيد شده است.
در  بود:  گفته  نيز  گمرک  رئيس کل  راستا  همين  در 
خصوص کالاهاي غيراساسي )مواد اوليه و ماشين آلات توليد 
و...( بر اساس تصميم نهايي دولت اقلامي که تا 20 تير ماه 
قبض انبار دريافت کرده  باشند بدون اخذ کد رهگيري و با ارز 
متقاضي ترخيص خواهند شد. البته اين فرايند هنوز عملياتي 
نشده است ولي اميدواريم در هفته هاي آينده نتيجه اين تصميم 

مشخص شود.
معاون فني گمرک نيز در همين رابطه به اين نکته اشاره 
کرده بود که فرايند تعيين منشأ ارز 60 درصد اقلام دپوشده 
از سوي بانک مرکزي جمهوري اسلامي انجام شده است و با 
تکميل فرايند مذکور امکان ترخيص اقلام دپويي از طريق بدون 

انتقال ارز يا ارز اشخاص فراهم مي شود.

اما در اين بين يک سؤال جدي نيز مطرح شده است؛ آيا 
دادن جواز ترخيص به کالاهايي که بدون انتقال ارز از سيستم 
بانکي وارد مي شوند، به واقع، دادن پاداش به متخلفين و مجازات 
بازرگاناني است که با رعايت قوانين کشور، کماکان در صف 

تأمين ارز توسط بانک مرکزي اند؟
به تازگي به هر کانال يا گروه اقتصادي در فضاي مجازي 
از دپوي مقادير زيادي کالا در گمرکات  سر مي زنيد، خبر 
کشور است. رئيس کل گمرک ايران در مصاحبه اي از دپوي 
دلار  6ميليارد  تقريبي  به ارزش  کالا  تن  3.5ميليون  حدود 

گفت.
در آخرين جلسه شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصي 
استان بوشهر هم رئيس اتاق بازرگاني بوشهر به همين انبار 
در  راهکار کرد، حتي  تقاضاي  استان  استاندار  از  اشاره کرده 
همين جلسه خبر از دپوي 100کانتينر لاستيک خودرو داده 
شد. اين سروصداها امّاواگرهايي دارد که به عمد به آنها اشاره 

نمي شود.


